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§ 1
Sammanträdet öppnas 
 
Ordföranden Martin Hansson (MP) förklarar sammanträdet öppnat.
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§ 2
Närvarande (presentation) 
 
Ordföranden hälsar alla välkomna.
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§ 3
Godkännande av föredragningslista 

Beslut 
Kommunstyrelsens råd för funktionshinderfrågor beslutar följande.

Föredragningslistan godkänns med tillägg under Övriga frågor av 
punkterna utvärdering av parkeringsplanen, teckenspråk 
samt  upphandling - speciellt snöröjning.
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§ 4
Val av protokolljusterare och tid för justering av 
protokollet 

Beslut 
Kommunstyrelsens råd för funktionshinderfrågor beslutar följande.
 
Ordföranden Martin Hansson (MP) och vice ordföranden Lena Huss 
HSO/ÅSS utses att justera protokollet. Protokollet justeras tisdagen 
den 22 maj 2018.
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§ 5
Information kring upprustning av medborgarhuset 

Beslut 
Kommunstyrelsens råd för funktionshinderfrågor beslutar följande.

Rådet skickar en skrivelse till SL om vikten av tillgänglighet vid 
trappan som leder in till huset från tunnelbanan mot Götgatan. 
Presidiet tar fram underlag.

 
Information
Karin Gärdenäs, certifierad i tillgänglighetsfrågor, informerar om 
upprustning av medborgarhuset och att man tittat på medborgar-
huset ett flertal gånger ur tillgänglighetsperspektiv. 

Karin Gärdenäs går igenom hur projektet ser ut i dagsläget. Allt är 
inte helt tillgängligt. Huvudentrén är inte tillgänglig, men det finns 
två andra tillgängliga entréer. 
 
Rådet diskuterar bland annat frågor som vikten av att alla kan gå in 
via huvudentrén, direktkontakt mellan Karin Gärdenäs och rådet när 
det gäller tillgänglighet m.m. 
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§ 6
Information kring publicering av handlingar i Meetings 
Plus 

Sammanfattning av ärendet 

 
Daniel Björkegren, juridiska avdelningen, KF/KS kansli informerar 
om publicering av handlingar i Meetings plus. 
 
Frågan om tillgänglighet och demokrati diskuteras.
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§ 7
Trafikförändringar i SL-trafiken 2018/2019 
Dnr 2018/370
Remisstid 15 maj 2018
RVII
 
 

Beslut 
Kommunstyrelsens råd för funktionshinderfrågor beslutar att uttala 
följande.

 
Trafikförvaltningen i Stockholms län har remitterat sitt förslag på 
bruttolista kring trafikförändringar för SL-trafiken 2018-2019 till 
Stockholms stad. Staden har i sin tur remitterat ärendet vidare till 
bland annat KS råd för funktionshinderfrågor.
 
I det remitterade förslaget skriver man bland annat om ”Hållbar 
utveckling" och dess tre ben - social hållbarhet, miljömässig 
hållbarhet och ekonomisk hållbarhet. Men sedan saknas helt en 
vidare definition kring vad som avses med social hållbarhet är när 
det gäller kollektivtrafik. Något som behövs för bättre tydlighet, 
transparens och uppföljning. 
 
Vidare finns oklarheter kring tillgängligheten till tex 
vårdinrättningar? I vilken mån påverkas den av ändrade körsträckor 
och tidtabell? Här hade behövts närmare och mer heltäckande 
analyser och redogörelser liksom hur alla ska kunna guidas genom 
förändringarna? Rådet kan dock i sammanhanget konstatera att det 
är välkommet att linje 838 föreslås förlängas till Handens 
närsjukhus samt att linje 576 föreslås få en anpassning till 
Löwenströmska sjukhusets öppettider.
 
Rådet kan konstatera att tidigare förändringar av kollektivtrafiken 
skapat problem för personer med olika typer av funktions-
nedsättningar. Det är rådets erfarenhet att det gjorts en ofullständig 
analys av befolkningsunderlag, demografisk struktur och faktiskt 
behov av transport. Delar av staden / regionen har fått viktiga linjer 
indragna, förändrade eller utglesade (till exempel färre hållplatser 
eller minskad turtäthet). Rådet menar att man måste göra tydliga 
behovs- och konsekvensanalyser vid ändringar av 
kollektivtrafiknätet. Kollektivtrafiken ska vara tillgänglig för alla 
medborgare som så behöver, och utbudet skall motsvara efterfrågan.
 
Vidare menar rådet att synpunkter från kommunernas funktions-
hinderorganisationer hade behövt inhämtas redan vid berednings-
stadiet för att få hjälp och inte som nu först när mycket av 
förändringarna redan presenterats. Onödiga överraskningar skulle 
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därmed kunna undvikas. Samverkan mellan Stockholms stad och 
landstinget/SL skulle när det kommer till trafikfrågor kopplade till 
funktionshinder med fördel kunna stärkas ordentligt.
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§ 8
Diskussion om Tillgängligare vallokaler med hjälp av 
checklista från Myndigheten för delaktighet 

 
 
Anna Quarnström framför synpunkten att det finns en del områden 
som behöver utvecklas vidare på checklistan och föreslår att 
respektive förbund framför synpunkter.
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§ 9
Anmälan av svar på remisserna 

Beslut 
Anmälan av svaren godkänns.

 Reviderat idrottspolitiskt program 2018-2022, dnr KS 
2018/228 (remisstid 24 april 2018)

 Stockholms stads riktlinjer för nationella minoriteters 
rättigheter, dnr 2018/000069

 Förslag till reviderade riktlinjer gällande ledsagning och 
ledsagarservice, dnr KS 2018/585
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§ 10
Slutrapport från pilotprojektet ”Verksamhetsutveckling 
genom kollegial observation” 

 
Stadsledningskontoret har i samarbete med socialförvaltningen och 
tre stadsdelsförvaltningar, Kungsholmen, Bromma och Hägersten-
Liljeholmen drivit ett pilotprojekt ”Verksamhetsutveckling genom 
kollegial observation”. Syftet är att belysa faktisk kvalitet med 
fokus på uppföljning av arbetssätten och att synliggöra vård- och 
omsorgspersonalens viktiga arbete och sprida goda exempel. 
I projektet har en modell och anvisningar tagits fram för kollegial 
observation, anpassad för verksamhetsområdet funktionshinder. En 
utbildning för kollegiala observatörer har skapats och observatörer 
har utbildats. Observatörerna har sedan gjort observationer på 
varandras stadsdelar och återkopplat vad de sett som verksamhetens 
styrkor och utvecklingsområden. 
Några av erfarenheterna från projektet är att metoden bidrar till att 
säkerställa kvaliteten för brukarna och många goda exempel har 
synliggjorts vilket bidrar till att lyfta professionen. Som observerad 
enhet, får man hjälp att synliggöra vad man är bra på och vilka som 
är ens utvecklingsområden. De framtagna observationspunkterna 
kan med fördel också användas som underlag för diskussion i 
utvecklingsarbetet.
Viktiga lärdomar från projektet är att en tydlig förankring hos 
ledning är nödvändig. Det krävs också planering och struktur för att 
kollegial observation ska kunna vara en kontinuerlig del i 
utvecklingsarbetet och ett noggrant övervägande vid val av 
kollegiala observatörer.
Nu kommer arbetssättet med kollegial observation att spridas vidare 
i staden under hösten. Ambitionen är att kunna erbjuda 
utbildningstillfällen för de som vill komma igång med kollegial 
observation. 
 
Frågor och diskussion följer i rådet.
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§ 11
Information från Stockholms stads 
funktionshinderombudsman Pia Ehnhage 

 
Den 28 maj 2018 behandlas det reviderade programmet för 
tillgänglighet och delaktighet för personer med funktions-
nedsättning i kommunfullmäktige. Den 31 maj2018 presenteras 
programmet på en halvdagskonferens för stadens chefer och 
nyckelpersoner. Implementeringen av programmet fortsätter i höst. 
Information till stadens funktionshinderråd kommer att planeras i 
samverkan med HSO Stockholms kansli.
 
Den 4 maj 2018 var funktionshindersombudsmannen inbjuden till 
Danderyds sjukhus rehabiliteringsmedicinska klinik för en 
diskussion med hela teamet om kommunens ansvar för  personer 
med svåra hjärnskador som skrivs ut från slutenvården när de är 
medicinskt färdigbehandlade. På mötet diskuterades en rad frågor 
om LSS, personlig assistans, samverkan och hur kvaliteten 
säkerställs i kommunens insatser för personer som skrivs ut. På 
mötet deltog även representanter från socialförvaltningen. Ett 
uppföljande möte kommer att äga rum runt årsskiftet.
 
Ombudsmannens årsrapport 2017 har behandlats i 
kommunstyrelsen samt distribuerats till förvaltningar, bolag och 
organisationer.
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§ 12
Återkoppling från presidiet 
Utvärdering av p-avgifterna.
 
Ärendet om moderniseringen av sociala system togs på sista 
kommunfullmäktigesammanträdet.
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§ 13
Anmälningsärenden 
Handlingarna enligt kallelsen anmäls till rådet. Det gäller 
protokollet från den 19 mars 2018 samt rådets balanslista. 
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§ 14
Övriga frågor 

 
14.1 Utvärdering av parkeringsplanen
 
Beslut 
Kommunstyrelsens råd för funktionshinderfrågor beslutar följande.

Rådet tar fram en skrivelse och skickar till trafiknämnden  som tar 
upp rådets  synpunkter på trafikkontorets utvärdering av 
konsekvenser av den nya parkeringsplanen för de funktionsnedsatta.
 
Ärendet 
Lena Huss informerar om att utvärderingen av parkeringsplanen har 
presenterats i en kort version för två veckor sedan.
 
Rådet diskuterade bland annat problem med falska tillstånd, 
problemet med tretimmarsregeln för funktionshindrade och vilka 
konsekvenser det får. Vilka konsekvenser får det för 
funktionshindrade. Även frågan om kvalitativa och kvantitativa 
bedömningar saknas. De synpunkter som rådet framförde skarpast 
saknas och rådet begär att man frågar brukarna vad den nya 
parkeringsplanen får för konsekvenser. Frågan om vilka trafikanter 
som har försvunnit i och med den nya parkeringsplanen togs också 
upp.
 
14.2 Teckenspråk  
Anna Quarnström tar upp frågan om teckenspråkets ställning i 
staden. Frågan tas upp på nästa sammanträde.
 
14.3 Upphandling – speciellt snöröjning
Håkan Jarmar tar upp frågan med upphandlingar och vikten av att 
rådet är med i ett tidigt skede. Vid t.ex. upphandling av snöröjning 
bör rådet vara med i ett mycket tidigt skede. Rådet önskar vara med 
redan när kravspecifikationen till en upphandling tas fram.
 
Frågan behandlas efter valet.
 
Funktionshindersombudsmannen informerar om att en översyn av 
råden kommer att göras som en del av delaktighetsprogrammet.
 
Presidiet bereder frågan inför höstens möte.
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§ 15
Sammanträdet avslutas 
Ordföranden Martin Hansson avslutar sammanträdet och förklarar 
sammanträdet avslutat kl.17:00.
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Har ni några särskilda önskemål till sammanträdena till exempel 
behov av tolkning, eller andra frågor, kontakta sekreteraren Kerstin 
Tillkvist, 08-508 29 343, e-post kerstin.tillkvist@stockholm.se
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Bilaga 

Närvaro vid kommunstyrelsens råd för funktionshinderfrågors sammanträde 
måndagen den 14 maj 2018

Närvaro Tjänstgörande 
ersättare

Ordförande MP Martin Hansson X
 Vice ordf. Opol Lena Huss X

Ledamöter S Rana Carlstedt X t.o.m. p 14
S Salar Rashid X
Fi Gudrun Hofsten X
V Alexandra Mattsson 

Åkerström 
X

M Naémi Karlsson -
M Vakant

KD Ewa-Marie Ås X fr.o.m p 6
Opol Anna Quarnström X
Opol Lillemor Högselius -
Opol Håkan Jarmar X
Opol Nils Duwähl -
Opol Lars Persson X
Opol Joakim Hagelin Adeby X
Opol Britt Marie Färm -

Ersättare Opol Amir Amirriazi -
Opol Viviann Emanuelsson -
Opol Jan Delvert X
Opol Stefan Fagerström X

Dessutom närvarar funktionshinderombudsmannen Pia Ehnhage samt sekreterare Kerstin 
Tillkvist. Under punkt 5 närvarar Karin Gärdenäs och under punkt 6 Daniel Björkegren 
KF/KS kansli. Under punkt 10 närvarar Anneli Ågren Ekholm från stadsledningskontoret.
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